

# List of Publications

## Bernhard Schütz

### External Publications

#### Articles in refereed journals

- 'The evolution of debtor-creditor relationships within a monetary union: Trade imbalances, excess reserves and economic policy' (with Claudius Gräbner, Philipp Heimberger, Jakob Kapeller and Michael Landesmann), *Structural Change and Economic Dynamics, Elsevier*, Volume 62(3), September 2022, pp 262-289
- 'Creating a Pluralist Paradigm: An Application to the Minimum Wage Debate', *Journal of Economic Issues, Taylor & Francis Online*, Volume 55, Issue 1, March 2021, pp. 103-124
- 'Structural Change in Times of Increasing Openness: Assessing Path Dependency in European Economic Integration' (with Claudius Gräbner, Philipp Heimberger and Jakob Kapeller), *Journal of Evolutionary Economics*, 30(5), 2020, pp 1467-1495
- 'Is the Eurozone disintegrating? Macroeconomic divergence, structural polarization, trade and fragility' (with Claudius Gräbner, Philipp Heimberger and Jakob Kapeller), *Cambridge Journal of Economics*, 44 (3), 2020, pp. 647-669
- 'Government Policies and Financial Crises: Mitigation, Postponement or Prevention?' (with Jakob Kapeller, Michael Landesmann and Franz X. Mohr), *Cambridge Journal of Economics*, Vol. 42, No. 2, 2018, pp. 309-330
- 'The NAIRU determinants: What's Structural About Unemployment in Europe?' (with Philipp Heimberger and Jakob Kapeller), *Journal of Policy Modeling*, Vol. 39, No. 5, 2017, pp. 883-908
- 'Correcting for the Missing Rich: An Application to Wealth Survey Data' (with Paul Eckerstorfer, Johannes Halak, Jakob Kapeller, Florian Springholz and Rafael Wildauer), *Review of Income and Wealth, Wiley Online Library*, Volume 62, Issue 4, December 2016, pp. 605-627
- 'From free to civilized trade: a European perspective' (with Jakob Kapeller and Dennis Tamesberger), *Review of Social Economy, Taylor & Francis Online*, Volume 74, Issue 3, April 2016, pp. 320-328
- 'Conspicuous Consumption, Inequality and Debt: The Nature of Consumption-driven Profit-led Regimes' (with Jakob Kapeller), *Metroeconomica - International Review of Economics, Wiley Online Library*, Volume 66, Issue 1, February 2015, pp. 51-70
- 'Debt, boom, bust: a theory of Minsky-Veblen cycles' (with Jakob Kapeller), *Journal of Post Keynesian Economics, Taylor & Francis Online*, Volume 36, Issue 4, December 2014, pp. 781-814
- 'Fortschritt und Arbeitszeit: Ein Vergleich der Ansichten von Marx, Keynes und der Sozialdemokratie', *Momentum Quarterly, Zeitschrift für Sozialen Fortschritt*, Vol. 3, No. 4, 2014, pp. 259-269
- 'The impossibility of rational consumer choice' (with Jakob Kapeller and Stefan Steinerberger), *Journal of Evolutionary Economics*, 23, 2013, pp. 39-60
- 'Exploring Pluralist Economics: The Case of the Minsky-Veblen Cycles' (with Jakob Kapeller), *Journal of Economic Issues, Taylor & Francis Online*, Volume 47, Issue 2, December 2013, pp. 515-524
- 'Endogenous income distribution in the Bhaduri-Marglin model', *European Journal of Economics and Economic Policies: Intervention, Elgaronline*, Volume 9, Issue 2, November 2012, pp. 309-320

#### Articles in books

- 'Finanzialisierung und globale Ungleichheit' (with Benjamin Ferschli and Jakob Kapeller), in: Karin Fischer and Margarete Grandner (eds), *Globale Ungleichheit: Über Zusammenhänge von Kolonialismus, Arbeitsverhältnissen und Naturverbrauch*, Kapitel 10, Gesellschaft - Entwicklung - Politik (GEP), Band 19, 2. Auflage, Mandelbaum Verlag, April 2022, pp. 240-272
- 'Die Auswirkung von Mindestlöhnen auf die Arbeitslosigkeit: Ein Paradigmenvergleich', in: Silja Graupe, Katrin Hirte, Jakob Kapeller, Stephan Panther and Stephan Pühringer (eds), *Jenseits der Konventionen: Alternatives*

*Denken zu Wirtschaft, Gesellschaft und Politik - Eine Festschrift für Walter O. Ötsch*, Kritische Studien zu Markt und Gesellschaft, Band 14, Metropolis, Verlag für Ökonomie, Gesellschaft und Politik, September 2020, pp. 157-173

- 'Moralität, Wettbewerb und internationaler Handel: Eine europäische Perspektive' (with Jakob Kapeller and Dennis Tamesberger), in: Brigitte Kepplinger, Hansjörg Seckauer and Christine Stelzer-Orthofer (eds), *Das Vorgefundene und das Mögliche: Beiträge zur Gesellschafts- und Sozialpolitik zwischen Ökonomie und Moral - Festschrift für Josef Weidenholzer*, Mandelbaum Verlag, Oktober 2015, pp. 213-227

### Articles in non-refereed journals

- 'Die Budgetsemielastizität und ihre Auswirkungen auf Verschuldungsspielräume im Rahmen der Schuldenbremse' (with Philipp Heimberger), *Wirtschaftsdienst*, 102. Jahrgang, Heft 11, November 2022, pp. 834-837
- 'Wie viel bringt eine Vermögenssteuer? Neue Aufkommensschätzungen für Österreich' (with Benjamin Ferschli, Jakob Kapeller and Rafael Wildauer), *Wirtschafts- und Sozialpolitische Zeitschrift (WISO)*, Vol. 41, No. 1, 2018, pp. 145-162
- 'Bestände und Konzentration privater Vermögen in Österreich 2014/2015' (with Benjamin Ferschli, Jakob Kapeller and Rafael Wildauer), *Wirtschaft und Gesellschaft - WuG, Kammer für Arbeiter und Angestellte für Wien, Abteilung Wirtschaftswissenschaft und Statistik*, 43. Jahrgang, Heft 4, 2017, pp. 499-533
- 'Zunehmende Ungleichheit der Vermögensverteilung - Rezension von: Michael Schneider, Mike Pottenger, John E. King, *The Distribution of Wealth - Growing Inequality?*, Edward Elgar, Cheltenham 2016', *Wirtschaft und Gesellschaft - WuG, Kammer für Arbeiter und Angestellte für Wien, Abteilung Wirtschaftswissenschaft und Statistik*, 43. Jahrgang, Heft 3, 2017, pp. 449-451
- 'Verteilungstendenzen im Kapitalismus : nationale und globale Perspektiven' (with Jakob Kapeller), *Kurswechsel - Vermögensungleichheit, Kapitalismus und Demokratie*, Heft 2, 2015, pp. 54-68
- 'Erholung und Reform - Mit Keynes aus der Beschäftigungskrise', *Wirtschafts- und Sozialpolitische Zeitschrift (WISO)*, Vol. 38, No. 2, 2015, pp. 17-35
- 'Making Morality Matter: Civilised Markets and European Values - First Steps Towards Eutopia' (with Jakob Kapeller and Dennis Tamesberger), *Journal for a Progressive Economy*, June 2014
- 'Vermögensverteilung in Österreich und das Aufkommenspotential einer Vermögenssteuer' (with Paul Eckerstorfer, Johannes Halak, Jakob Kapeller, Florian Springholz and Rafael Wildauer), *Wirtschaft und Gesellschaft - WuG, Kammer für Arbeiter und Angestellte für Wien*, 40. Jahrgang, Heft 1, 2014, pp. 63-81
- 'Die Regulation der Routine: Über die regulatorischen Spielräume zur Etablierung nachhaltigen Konsums' (with Jakob Kapeller and Dennis Tamesberger), *Wirtschaft und Gesellschaft - WuG, Kammer für Arbeiter und Angestellte für Wien*, 39. Jahrgang, Heft 2, 2013, pp. 207-231
- 'Reichtumsverteilung in Österreich' (with Paul Eckerstorfer, Johannes Halak, Jakob Kapeller, Florian Springholz and Rafael Wildauer), *Wirtschafts- und Sozialpolitische Zeitschrift (WISO)*, Vol. 36, No. 4, 2013, pp. 37-54
- 'Konsum demokratisch gestalten: Spielräume zur Etablierung nachhaltigen Konsums' (with Jakob Kapeller and Dennis Tamesberger), *Wirtschafts- und Sozialpolitische Zeitschrift (WISO)*, Vol. 35, No. 3, 2012, pp. 165-181

### Shorter papers and comments

- 'Das wackelige Fundament der Schuldenbremse' (with Philipp Heimberger), *Makronom-Magazin*, 8 November 2022
- 'Warum Europa trotz Aufschwung ökonomisch weiter auseinander driftet' (with Claudius Gräbner, Philipp Heimberger and Jakob Kapeller), *Makronom - Magazin für Wirtschaftspolitik*, March 15th, 2018
- 'Von freien zu zivilisierten Märkten: Ein New Deal für die europäische Handelspolitik' (with Jakob Kapeller and Dennis Tamesberger), *Österreichische Gesellschaft für Europapolitik (ÖGFE), Policy Brief 5*, 9 February 2015

### Other working papers and discussion series

- 'Investment booms, diverging competitiveness and wage growth within a monetary union: An AB-SFC model', *ICAE Working Paper Series*, No. 138, July 2022
- 'The emergence of debt and secular stagnation in an unequal society: a stock-flow consistent agent-based approach' (with Claudius Gräbner-Radkowsch and Anna Hornykewycz), *ICAE Working Paper Series, JKU Johannes Kepler Universität Linz*, No. 135, March 2022
- 'The evolution of debtor-creditor relationships within a monetary union: trade imbalances, excess reserves and economic policy' (with Claudius Gräbner, Philipp Heimberger, Jakob Kapeller and Michael Landesmann), *IFSO Working Paper*, No. 10, 2021
- 'Ökonomische Effekte der Verkehrsreform des Landes Tirol' (with M. Böck, Jakob Kapeller and G. Zens), *Research Report*, 2018
- 'Vermögen in Österreich - Bestände, Verteilung und Besteuerungsoptionen' (with Paul Eckerstorfer, Johannes Halak, Jakob Kapeller, Florian Springholz and Rafael Wildauer), *Materialien zu Wirtschaft und Gesellschaft*,

*Working Paper-Reihe der AK Wien*, Nr. 126, Jänner 2014

- 'Bestände und Verteilung der Vermögen in Österreich - Verfahren zur Quantifizierung der Spitzenvermögen' (with Paul Eckerstorfer, Johannes Halak, Jakob Kapeller, Florian Springholz and Rafael Wildauer), *Materialien zu Wirtschaft und Gesellschaft, Working Paper-Reihe der AK Wien*, Nr. 122, August 2013

## **wiiw Publications**

### **wiiw Monthly Reports**

- 'Investment needs for a green European transition' (with Philipp Heimberger and Andreas Lichtenberger), in: Vasily Astrov (eds), *Monthly Report No. 2/2024, wiiw Monthly Report*, No. 2, Vienna, February 2024, pp. 12-19

### **wiiw Working Papers**

- 'The Cyclical Behaviour of Government Spending for Social Protection: Is the OECD Methodology Robust?' (with Aleksandr Arsenev and Philipp Heimberger), *wiiw Working Paper*, No. 238, Vienna, December 2023
- 'Structural Change, Income Distribution and Unemployment Related to COVID-19: An Agent-based Model' (with Branimir Jovanović, Michael Landesmann and Oliver Reiter), *wiiw Working Paper*, No. 223, Vienna, February 2023
- 'Structural Change in Times of Increasing Openness' (with Claudius Gräbner, Philipp Heimberger and Jakob Kapeller), *wiiw Working Paper*, No. 143, Vienna, March 2018
- 'Is Europe Disintegrating? Macroeconomic Divergence, Structural Polarisation, Trade and Fragility' (with Claudius Gräbner, Philipp Heimberger and Jakob Kapeller), *wiiw Working Paper*, No. 136, Vienna, September 2017
- 'Government Policies and Financial Crises: Mitigation, Postponement or Prevention?' (with Jakob Kapeller, Michael Landesmann and Franz X. Mohr), *wiiw Working Paper*, No. 126, Vienna, May 2016

### **wiiw Research Reports in German Language**

- 'Das konjunkturelle Verhalten der Staatsausgaben für Gesundheit und Soziales in Österreich und Deutschland: Wie robust ist die OECD-Methodik?' (with Aleksandr Arsenev and Philipp Heimberger), *wiiw Research Report in German language*, No. 25, Vienna, February 2024
- 'Evaluierung des Zusammenhangs von Produktionspotenzial und Budgetsemielastizität im Rahmen der deutschen Schuldenbremse' (with Philipp Heimberger), *wiiw Research Report in German language*, No. 22, Vienna, November 2022